
avançada, en funció de les assignatures cursades
i sobretot de l’orientació del treball final del
màster. Les àrees de coneixement que comprèn
són àlgebra, geometria, topologia, matemàtica
aplicada, anàlisi i probabilitats.

Com a repte de futur, per al curs 2012-2013
caldrà tenir implementat un nou disseny de màs-
ter que s’adapti a les caracteŕıstiques de les
primeres promocions d’alumnes de grau i que
permeti col.laboracions amb altres màsters, amb
l’objectiu d’impulsar la recerca al nostre páıs.

A més, la Facultat participa en el màster
interuniversitari d’Intel.ligència Artificial, coor-
dinat per la UPC, i en el màster universita-
ri de Formació de Professorat de Secundària
Obligatòria i Batxillerat, Formació Professional
i Ensenyament d’Idiomes, en l’especialitat de
matemàtiques i que s’imparteix enguany per
primera vegada. Els departaments de la Facul-
tat també col.laboren en la docència del màster
d’Estad́ıstica i Investigació Operativa, coordi-
nat per la UPC, en el màster de Lògica Pura i
Aplicada i en el màster d’Història de la Ciència,
compartits amb altres facultats de la UB.

La Facultat té una llarga tradició de recerca
en matemàtiques, que es concreta en nombrosos
grups de recerca que gaudeixen de reconeixe-
ment internacional en les diverses àrees i als
quals cal afegir els grups de recerca nous de les
àrees d’informàtica, de creació recent. Aquesta

excel.lència reverteix en les catorze ĺınies de re-
cerca que ofereix el programa de doctorat de Ma-
temàtiques i que ha tingut com a conseqüència
un augment molt significatiu de doctorands en
els darrers anys.

Una mostra de l’activitat cient́ıfica de la
Facultat són els seminaris que s’organitzen de
manera periòdica en col.laboració amb altres
universitats. A més, la Facultat acull la seu
de l’Institut de Matemàtica de la Universitat
de Barcelona (IMUB), institut de recerca que
dóna suport a les activitats de recerca dels mem-
bres de la Facultat, i la Biblioteca de Matemà-
tiques, una de les més grans d’Espanya en la
seva especialitat, amb més de vint mil monogra-
fies, sis-centes publicacions periòdiques i prop
de cinc-centes revistes electròniques.

Des de fa més de seixanta anys es publica
la revista Collectanea Mathematica, una de les
més antigues d’Espanya en la seva especialitat i
que actualment ocupa posicions destacades en
el Science Citation Index (SCI).

Amb tot aquest bagatge, l’equip deganal es
planteja assolir entre altres reptes de futur el
trasllat de la Facultat a un edifici nou al cam-
pus de la Diagonal Portal del Coneixement, que
cobreixi totes les necessitats de docència, recer-
ca i transferència del coneixement que el nou
escenari universitari requereix.

Equip deganal
Facultat de Matemàtiques, UB

XIV JAEM Girona 2009

Les XIV JAEM (Jornadas para el Aprendizaje y
la Enseñanza de las Matemáticas), celebrades a
Girona de l’1 al 4 de juliol de 2009, han suposat
per a la FEEMCAT un gran honor, però també
un gran repte. Des del llunyà dia de fa més de
tres anys que es va estudiar la possibilitat de ser
la seu d’aquest congrés fins a la seva celebració,
les circumstàncies van ser constantment canvi-
ants i plenes d’incertesa. Des dels canvis a la
mateixa Junta de la FEEMCAT fins a les ad-
verses circumstàncies econòmiques dels mesos
previs al congrés, tot semblava succeir-se a ritme
imparable però, alhora, sense que afectessin a
l’empenta i la decisió del Comitè Organitzador.

En el camı́ s’han deixat incomptables hores
i comptables recursos. Volem agrair a la SCM
l’esforç que van fer per donar-nos un cop de
mà quan les coses estaven més magres; comptar
amb la seva col.laboració ens va donar segure-
tat. De la mateixa manera vam considerar que
per la nostra banda era necessari aconseguir el
reconeixement dels membres de la SCM com a
socis de la FEEMCAT a efectes del pagament
d’inscripcions per part de la FEESPM, qüestió
que es va aconseguir per a aquesta edició de
manera extraordinària.

Es va arribar aix́ı al mes de juliol i es van
obrir les portes de l’Auditori per donar cabuda
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a unes nou-centes persones entre congressistes
i expositors. Les conferències plenàries van ser
tot un èxit i volem esmentar i agrair especi-
alment l’esforç de l’Anton Aubanell i la seva
capacitat per comunicar amb rigorositat, però
també amb dinamisme, davant d’un públic molt
divers vingut d’arreu de l’Estat. Sobre aquest
aspecte volem destacar que l’objectiu del Co-
mitè Organitzador va ser sempre que el principal
beneficiari d’aquestes JAEM fos el professorat
de totes les etapes educatives de Catalunya. Ca-
lia que els docents catalans mostressin les seves
experiències a les aules i que, alhora, el màxim
nombre de professionals s’arribessin a la cita a
Girona; mai no tindrien tant a prop la possibili-
tat de gaudir d’unes JAEM.

Conferència inaugural per A. Aubanell (foto IGC)

Les quatre conferències plenàries a càrrec
d’Anton Aubanell, Pablo Flores, Michele Emmer
i M. Teresa Valdecantos, les catorze ponències
relacionades amb els set nuclis temàtics, els
quaranta-dos tallers, les cent vint-i-una comu-
nicacions, les exposicions... han estat un bon
reclam i els nostres companys i companyes han
pogut gaudir d’uns dies inoblidables.

Volem destacar algunes dades: uns quatre-
cents assistents eren de Catalunya i uns cent
més provenien de la Comunitat Valenciana i
Balears. Per edats, ha estat molt important la
incorporació de gent jove, més de dos-cents as-
sistents tenien menys de trenta-cinc anys, fet
que dóna molt bones perspectives a les properes
edicions.

D’entre els nuclis temàtics amb més assis-
tents destaca el corresponent a �Eines, materials
i d’altres recursos�, seguit de �Plantejament i
resolució de problemes�, dos clàssics en totes les
trobades del mateix caire. D’altra banda, també
cal esmentar l’esforç del Comitè de Programa

per oferir una estructura més dinàmica tot tren-
cant amb els blocs tradicionals de continguts
de les JAEM per avançar cap a una estructura
més coherent amb el temps i les necessitats de
la professió. Aix́ı, s’ha començat l’experiència
dels Espais de Debat, que es proposaven posar
en contacte els mestres i professors interessats en
un tema concret, especialitzat, durant el temps
previ a les JAEM, de manera que un cop allà ja
tinguessin marcada una primera ĺınia de treball.
En alguns casos l’experiència no ha estat del
tot reeixida, però en d’altres ha donat grates
sorpreses.

Finalment cal parlar de les exposicions, al
voltant de dotze, amb tota la complexitat que
això comporta però comptant amb la il.lusió
de poder oferir bones mostres del que s’estava
fent arreu de l’Estat i especialment a Catalunya,
on destaquem l’exposició organitzada per pel
MMACA (Museu de les Matemàtiques a Cata-
lunya) i la de GAMAR (Gabinet de materials
i recerca per la matemàtica a l’escola) de la
Universitat de Girona i coordinada per Maria
Antònia Canals.

I a partir d’ara? Reposar el que hem après,
repensar el que no ha quedat clar, mirar on cau
Gijón, seu de les properes JAEM... Però sobre-
tot ser conscients del gran potencial humà que
ha fet possible aquest gran esdeveniment, el més
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gran a l’Estat on es reuneixen mestres i profes-
sorat de totes les etapes educatives per parlar
d’educació matemàtica. Tots i totes anem a les
JAEM disposats a aprendre i passar-ho bé, el
que no sab́ıem és que organitzant-les anàvem a

entomar el repte més gran de la nostra vida pro-
fessional i que en aquesta empresa descobriŕıem
el potencial de tants i tantes companyes.

Trobareu més informació i fotografies al web
http://www.xivjaem.org/.

Carme Aymerich
presidenta de la FEEMCAT

Els xips als GEMT2009

Els GEMT2009

La reunió dels Grups d’Estudi de Matemàti-
ca i Tecnologia d’aquest any (GEMT2009) va
celebrar-se els dies 7, 8 i 9 de juliol a la FME
de la UPC. Els organitzadors van ser A. Ala-
bert, J. Saludes i J. Solà-Morales. Va comptar
amb el suport de la FME, del CRM i del pro-
jecte I-Math. Potser aquest any va tenir una as-
sistència menys nombrosa de participants, però,
en canvi (creiem que no pas per causa d’això),
ha tingut un èxit potser fins i tot més gran que
altres anys en la resolució dels problemes i en
l’establiment de relacions cient́ıfiques que poden
durar més temps.

Com sempre, les jornades van començar amb
una presentació per part de tres convidats dels
tres problemes que van ser seleccionats aquest
any. El primer problema, Problemes de retards
en xarxes, va ser d’optimització discreta, presen-
tat per J. Galtier, d’Orange/France-Télécom,
sorgit de la gestió dels retards en la transmissió
de grans paquets de dades. Del segon problema,
Caigudes de potencial en xarxes d’alimentació
en xips, presentat per J. Rius, del Departa-
ment d’Enginyeria Electrònica de la UPC, en
parlarem més detingudament a continuació. El
tercer problema era de geometria amb molts
aspectes computacionals i va ser presentat per
P. Alemany, de l’Institut de Qúımica Teòrica
i Computacional de la UB. Aquest tercer pro-
blema es titulava Simetries cont́ınues i mesures
de forma, o com mesurar distàncies entre po-
liedres que representen molècules. Potser val
la pena dir que el coneixement sobre aquest
tercer problema va venir de la presentació que
van fer a la Jornada Inter-Consolider (I-Math
i NANOSELECT) que va organitzar el CRM,
com a node d’I-Math, el passat disset d’abril.

Els xips

A fi que ens fem una idea més precisa del tipus
d’activitat que es fa als GEMT, en aquest article
volem explicar una mica el segon dels problemes
que hem esmentat.

L’enorme complexitat dels diferents circuits
digitals amb diferents funcions que s’integren en
un xip actual no para de créixer. Molts d’aquests
circuits integrats sovint es troben en el mercat
en forma de mòduls prèviament dissenyats la
circuiteria dels quals és a priori fixa i el disse-
nyador no les pot modificar. Aquest és el cas,
per exemple, d’alguns mòduls de memòria o el
rellotge que marca la freqüència a la qual treba-
llen les portes lògiques del xip. D’altra banda,
i gràcies als avenços dels darrers anys, tant en
els processos de fabricació com en el coneixe-
ment de les propietats elèctriques dels materials,
els xips actualment tenen densitats de portes
lògiques molt elevades, la qual cosa ha fet que el
seu consum també hagi augmentat considerable-
ment. Per aquesta raó, el control de les caigudes
màximes de potencial entre les diverses parts del
xip és un dels problemes més grans que ha d’a-
frontar el dissenyador, ja que aquestes caigudes
de tensió estan directament relacionades amb el
consum del xip i a més poden produir retards
o errors en les portes lògiques. De fet, tant el
disseny de la xarxa d’alimentació del xip com
la tria i ubicació correcta dels diferents mòduls
estan fortament lligats al coneixement que el
dissenyador tingui dels punts on es produeixen
les caigudes de tensió màximes del xip i de la
seva magnitud.

Matemàticament parlant, el càlcul del po-
tencial elèctric es redueix a resoldre l’equació en
derivades parcials de Poisson

∇ ·
(

1
R(x, y)

∇u

)
= J(x, y)
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